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Minister Obrony Narodowej 

Pragnę poinformować, że w dniach 21 i 22 styczniu br. współpracownicy Rzecznika 

przeprowadzili rekontrolę przestrzegania praw i wolności obywatelskich żołnierzy 8 Bazy 

Lotnictwa Transportowego w Krakowie. Kontrolę przeprowadzono w dniu 7 sierpnia 2008 r., 

o której wynikach Rzecznik informował Pana Ministra wystąpieniem z dnia 5 września 2008 r. 

Celem przeprowadzonych czynności było zapoznanie się z realizacją zgłoszonych przez 

żołnierzy problemów, przedstawionych Panu Ministrowi w tym wystąpieniu oraz udzielonej 

odpowiedzi. 

Zgłoszony przez pilotów problem zaniżonych etatów został przez Pana Ministra częściowo 

uwzględniony. Podniesione zostały wprawdzie etaty oficerów (obecnie 5 etatów ppłk i 28 kpt.), ale 

podkreślić należy, iż nastąpiło to w wyniku znacznego zwiększenia stanu etatowego jednostki 

( Baza i 13 elt). Jednocześnie nastąpiły niekorzystne zmiany w strukturze etatów podoficerskich 

z uwagi na ich obniżenie (etaty chorążych zamienia się na sierżantów a docelowo na plutonowych). 

Powoduje to obawę o dalsze losy służby tej grupy żołnierzy a także dowódców, którzy obawiają 

się, że w przypadku ich odejścia ze służby, utrudniona będzie realizacja codziennych zadań. 

W udzielonej przez Pana Ministra odpowiedzi znalazło się zapewnienie (str. 5 odpowiedzi), 

że „W Dowództwie Operacyjnym Sił Zbrojnych międzyresortowy zespół opracowuje procedury 

i dokumenty prawno - organizacyjne regulujące kwestie związane z przygotowaniem załóg, 

zabezpieczeniem ich pobytu w strefie działań wojennych pod względem medycznym, 

przeciwepidemiologicznym oraz zabezpieczeniem dodatkowymi świadczeniami finansowymi za 

wykonywanie lotów (przebywanie) w strefie działań wojennych". Z dokonanych przez Rzecznika 

ustaleń wynika, że piloci którzy oczekują na wylot z Afganistanu, zakwaterowani są w namiotach 

dwudziestoosobowych. Jest rzeczą zrozumiałą, iż takie warunki nie mogą sprzyjać należytemu 

wypoczynkowi, przed długim lotem do kraju. W namiotach zakwaterowani są żołnierze różnych 
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grup narodowych i praktycznie przez całą dobę odbywająca się rotacja uniemożliwia spokojny, 

choćby kilkugodzinny wypoczynek. Problem ten wymaga szybkiego rozwiązania. 

W ocenie żołnierzy nie nastąpiły istotne zmiany w funkcjonowaniu Wojskowej Służby 

Zdrowia. W dalszym ciągu są duże trudności dotyczące dostępu do lekarzy specjalistów, zwłaszcza 

po powrocie żołnierzy do swych garnizonów. Konieczność wielokrotnego stawiania się na 

badaniach, oczekiwanie na wyniki badań oraz orzeczeń komisji o zdolności do dalszej służby, 

oceniono jako nadmierną uciążliwość pochłaniającą znaczną ilość czasu. Dotyczy to zwłaszcza 

żołnierzy z odległych garnizonów. 

Załogi wojskowych samolotów transportowych przyjęły z zadowoleniem decyzję 

o zwiększeniu wskaźnika liczy załóg na samolot z 1, 5 do 2. W ich ocenie pozwoli to zarówno na 

lepsze planowanie lotów, zwiększenie ich bezpieczeństwa jak i umożliwienie załogom należytego 

wypoczynku po długich i wyczerpujących lotach. 

Ponadto w czasie spotkań żołnierze zgłosili następujące problemy: 

a/ brak prawa do świadczeń finansowych i zdrowotnych oraz uprawnień emerytalnych, 

przysługujących żołnierzom wchodzącym w skład Polskich Kontyngentów Wojskowych, pilotów 

wykonujących loty do Afganistanu mimo, że załogi samolotów transportowych realizują zadania 

w strefie działań wojennych i w konsekwencji piloci narażeni są na zbliżony stopień zagrożenia 

życia i zdrowia. Wzrost intensywności zadań transportowych, wydłużający się czas przebywania 

załóg w strefie działań wojennych oraz uczestnictwo w realizacji zadań PKW uzasadniają w ich 

ocenie, przyznanie tych świadczeń i uprawnień. 

Podniesiono problem braku prawa tych załóg do dodatku wojennego, wypłacanego 

członkom PKW. Z formalnego punktu widzenia, loty w strefy działań wojennych traktowane są 

jako „podróże służbowe" i za ich wykonanie - z narażeniem życia i zdrowia - żołnierze nie 

otrzymują żadnego dodatkowego wynagrodzenia - poza dietami. Wynika to z przepisów 

rozporządzenia Ministra Obrony Narodowej z dnia 16 czerwca 2004 r. w sprawie należności 

pieniężnych żołnierzy zawodowych pełniących służbę poza granicami państwa, które nie obejmuje 

tym dodatkiem, wskazanej grupy pilotów. 

W zakresie uprawnień emerytalnych, załogi samolotów oczekują podwyższenia wymiaru 

emerytury, w związku z pełnieniem służby w strefie działań wojennych, zgodnie z treścią art. 15 

ust. 3 ustawy emerytalnej. 

Podobnie członkowie załóg samolotów oczekują na przyznanie im prawa do dodatkowej 

opieki zdrowotnej, jaka przysługuje żołnierzom PKW. Rozporządzenie Ministra Obrony Narodowej 

z dnia 16 czerwca 2004 r. w sprawie badań lekarskich żołnierzy zawodowych skierowanych do 

służby poza granicami państwa oraz powracających do kraju po zakończeniu służby, przyznając 
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szczególne uprawnienia tym żołnierzom, nie przewiduje ustalonych w nim uprawnień dla załóg 

samolotów transportowych. 

b/ rozważenie wprowadzenia możliwości czasowego obsadzenia etatów wojskowych 

zajmowanych przez kobiety, z uwagi na długotrwałą absencję w służbie z powodu ciąży 

i konieczności wychowania dziecka. Wydaje się właściwym, zdaniem kadry, stworzenie 

możliwości powoływania żołnierzy rezerwy na te stanowiska, co zmniejszy obciążenie żołnierzy 

bieżącymi zadaniami i pozwoli na skuteczne szkolenie powołanych żołnierzy; 

c/ konieczność nowego uregulowania dostępu służb technicznych jednostki do zastrzeżonej 

strefy lotniska, wykorzystywanego jako cywilny port lotniczy. System ochrony lotniska, ustalony 

na podstawie rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 19 czerwca 2007 r. w sprawie Krajowego 

Programu Ochrony Lotnictwa Cywilnego realizującego zasady ochrony lotniska (Dz. U. Nr 116, 

poz. 803 z późn. zm.) nie przewiduje możliwości operowania w tej strefie służb wojskowych mimo, 

że wojsko jest jego współużytkownikiem. Obowiązek zgłaszania wjazdu pojazdów wojskowych 

(wozów rozruchowych, cysterny z paliwem - posiadających konieczne certyfikaty wymagane dla 

tego typu pojazdów) oraz żołnierzy w tę strefę, został połączony z wymogiem uzyskania 

zezwolenia. Uprawnieniami do niekontrolowanego wjazdu dysponują natomiast, zgodnie 

z postanowieniami tego rozporządzenia, Straż Graniczna, Policja czy Służba Celna. Służby 

wojskowe zaś, mimo współużytkowania lotniska, podlegają szczegółowej kontroli i reglamentacji 

dostępu, co zwłaszcza w zakresie obsługi samolotów, znacznie utrudnia realizację tych zadań; 

d/ potrzeba uregulowania zasad przyznawania i wynagradzania klas specjalistów 

wojskowych mechaników pokładowych i techników załadunku. Brak regulacji w tym zakresie, 

w ocenie pilotów, skutkuje poczuciem krzywdy tych członków załóg i nie znajduje uzasadnienia 

w zróżnicowaniu ich uprawnień; 

e/ braku, w regulaminie lotów, regulacji pozwalających, dowódcy samolotu przebywającego 

w strefie działań wojennych, na reakcje w zakresie dokonania niezbędnej zmiany zasad 

postępowania. Problem ten wymaga rozwiązania w związku z możliwością powstania 

nieprzewidzianymi w regulaminie sytuacji charakterystycznych dla działań wojennych. Realizacja 

zadań załóg w tych strefach, wymaga często uwzględnienia warunków działań wojennych 

i reagowania zarówno na występującą sytuację bojową jak i ocenę skuteczność działania 

oraz bezpieczeństwo samolotu i jego załóg. Postanowienia zawarte w regulaminie lotów, nie 

uwzględniają zmienności warunków służby w strefie działań wojennych i skutkują brakiem 

możliwości podjęcia przez dowódców samolotów, nietypowych, lecz koniecznych decyzji. 

Przyznanie dowódcom załóg prawa do własnej oceny sytuacji bojowej i możliwości podjęcia 

koniecznych decyzji wykraczających poza ustalone procedury w regulaminie lotów, 
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w ocenie załóg, spowodowałoby zwiększenie skuteczności ich działania oraz racjonalności 

postępowania w tych tak szczególnie trudnych warunkach. 

Działając na podstawie art. 16 ust. 1 ustawy z dnia 15 lipca 1987 r. o Rzecznik Praw 

Obywatelskich (tekst jedn. Dz. U. z 2001 r. Nr 14, poz. 147 z późn. zm.) pozwalam sobie 

przedstawić powyższe problemy z nadzieją na ich rozwiązanie. 

Będę wdzięczny za poinformowanie o zajętym przez Pana Ministra stanowisku wobec 

przedstawionych problemów. 


